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V VIDEMSKEM POKRAJINSKEM SVETU PO PODPISU SKUPNEGA DOKUMENTA

KPI in PSI zahtevata priznanje 
slovenske manjšine

Petricig in Tiburzio zahtevata sklicanje pokrajineke konferenčno Slovencih-Odgovor predsednika Turella

V torek, 9. septem bra, so 
kom unisti in socialisti naslo
vili na predsednika pokra jin 
skega sveta v V idm u, skupno  
resolucijo, ki zadeva Sloven
ce naše pokrajine. Ta važen 
dokum en t se glasi:

V idem ski pokra jinski svet 
ugotavlja težak gospodarski 
in družbeni položaj v Nadi- 
ških  dolinah, Terski dolini, 
Reziji in K analski dolini, k jer  
prisotnost slovenske etnične 
skupnosti s svo jim i specifič
n im i problem i terja pozor
nost v idem ske pokrajine, 
predvsem  zaradi dem ograf
skega upada ko t posledica iz
seljevanja, pom anjkanja  de

lovnih m est, prim ernih  in fra
s tru k tu r  in družbenih  uslug  
ter izum iranja km etijstva , 
kar postavlja v dvom  obsto j 
na tem  ozem lju  zadostnega  
števila prebivalstva, ki bi 
lahko pozitivno razvijalo 
svoje etnične, narodnostne  
in jezikovne značilnosti. M ed
tem  ko pokra jinski svet po
trju je  svojo  zvestobo Italiji, 
upoštevajoč stališča raznih 
pom em bnih  političnih sil in 
zahteve izvoljenih organov 
ter v svesti, da je njegova  
dolžnost, da preučuje načine 
za zaščito krajevnih, zgodo
v inskih  in jezikovnih  vred
not, priznava slovensko skup-

A firma dei Consiglieri Petricig e  Tiburzio

L’ordine del giorno unitario del P.C.I. 
e del P.S.I. al Consiglio Provinciale 
di Udine
Nel documento si chiede il riconoscimento degli Sloveni nel 
Friuli e la convocazione della conferenza provinciale per tra t
tare tu tti i loro problemi. La risposta del Presidente Turello

M artedì 9 settem bre i Con
siglieri provinciali Petricig 
per il PCI e Tiburzio per il 
PSI hanno indirizzato al Pre
sidente della Provincia, avv. 
Vinicio Turello, il seguente 
ordine del giorno:

I  so tto scritti Consiglieri 
Provinciali presentano il se
guente ordine del giorno:

IL  CONSIGLIO PRO VINCIA
LE di UDINE,

considerata la serietà della 
situazione economica e so
ciale delle Valli del Natisone, 
del Torre, Resia e Val Cana
le e la presenza del gruppo  
etnico-linguistico sloveno che 
ha caratteri specifici e che 
im pone la a ttenzione della 
Provincia di Udine, tenendo  
conto del grave im poverim en
to demografico, conseguenza  
dell'esodo emigratorio, la 
mancanza di posti di lavoro 
e di adeguate a ttrezzature e 
servizi civili, l'abbandono del
la agricoltura che pongono  
in dubbio la perm anenza sid 
proprio territorio, di un  in
sediam ento capace di evolve
re positivam ente le caratteri
stiche etniche, linguistiche ed 
espressive originali. Ferma re 
stando la considerazione del
l’indiscussa fedeltà  all’Italia, 
il Consiglio provinciale, te
nendo conto delle posizioni 
espresse da im portan ti forze  
politiche e le richieste delle 
istanze elettive, richiam an

dosi al proprio com pito  di

studiare gli s tru m en ti di tu 
tela dei valori ambientali, 
storici e linguistici e ricono
scendo la com unità  slovena  
come com ponente integrante  
del Friuli, della sua storia e 
della sua cultura

delibera,

di prom uovere una conferen
za provinciale, sollecitando la 
collaborazione dei Comuni, 
delle C om unità m ontane, del
le associazioni politiche e sin
dacali, dei Circoli culturali, 
degli em igranti e delle varie 
com ponenti sociali, con il 
proposito  di approfondire lo 
studio  dei problem i posti dal
la presenza del gruppo etn i
co-linguistico sloveno, dalle 
esigenze del suo riconosci
m ento  e dell'individuazione  
delle proprie com petenze.

Come detto  a ll’inizio, l’o r
dine del giorno è sta to  f irm a
to dal Consigliere Petricig 
per il PCI e da Tiburzio, ca
pogruppo del PSI al Consi
glio Provinciale.

Dopo il prim o in tervento  di 
Petricig, già pubblicato  da 
noi nel precedente num ero, 
hanno parla to  sul problem a 
delle m inoranze: Chiabudini 
per la DC, Comini per il MF, 
Tiburzio per il PSI e il Pre
sidente Vinicio Turello.

Possiam o benissim o affer
m are che il p roblem a degli 
Sloveni non è  sta to  m ai così 
presente nel Consiglio Provin 
ciale di Udine, come lo è oggi.

Continuazione a pag. 2

nost kot sestavni del Furla
nije, njene zgodovine in n je
ne kulture, ter daje pobudo  
za pokra jinsko  konferenco, 
pri kateri naj zaprosi za so
delovanje občine, gorske  
skupnosti, politične, sind ika l
ne in ku lturne organizacije, 
izseljence ter druge družbe
ne dejavnike, z nam enom , da 
poglobi preučevanje vprašanj 
v zvezi s priso tnostjo  sloven
ske etnične skupnosti, zah
tev po n jenem  priznanju  in 
ugotovitve svojih  p risto j
nosti».

K o t uvodom a povedano, 
sta podpisala dnevni red sve
tovalca prof. Petricig za 
K P I in Tiburzio, načelnik 
skupine P SI v pokra jinskem  
svetu. Po prvem  posegu prof. 
Petriciga v pokra jinskem  
svetu, so govorili o proble
m u  m anjšine še Chiabudini 
za KD, Com ini za Furlansko  
gibanje, T iburzio za P SI in 
predsednik Vinicio Turello. 
Lahko rečemo, da ni bil še 
nikoli tako prisoten  sloven
sk i problem  v v idem skem  po
kra jinskem  svetu  kot sedaj. 
V zvezi z m an jšinsk im i vpra
šanji je podal izjavo predsed
n ik pokrajine odv. Vinicio 
Turello ob zaključku  debate 
o program u v idem ske po
krajine. Turello se je do tak
nil vseh obravnavanih točk 
in izrazil svojo občutljivost 
do m anjšinskih  problem ov. 
Med drugim  je  rekel: «Zelo 
tehtnega zanim anja važen 
problem  je iznesel svetova
lec Petricig, katerega sta pov
zela Chiabudini in Comuni, 
in ki zadeva obram bo, ohra
nitev in ovrednotenje m anj
šin. Odbor meni, da morajo  
biti ku lturno  bogastvo, tradi
cije in jezik  etničnih skupin, 
ki obstajajo  v naši pokrajin
sk i stvarnosti, ohranjene in 
ovrednotene po vseh svojih  
izrazih kot sredstvo za obo
gatitev in rast om ike naše ce
lotne skupnosti. V ta namen 
odbor izraža svojo največjo  
pripravljenost, da bo preučil 
vse prim erne pobude za do
sego navedenih ciljev».

Izjava bi bila zelo važna, 
če bi ne bila tako generična, 
ker govori o m anjšinah na 
splošno, ne om enja  pa speci
fično slovenske manjšine. 
Vendar m oram o priznati, da 
je napravila videm ska po
krajina korak naprej v o- 
bravnavanju naše slovenske  
problem atike. Upamo in pri
čakujem o, da bodo izjavam  
sledila konkretna  dejanja. 
Prva preizkušnja  dobre volje  
upravnega odbora videm ske  
pokrajine se bo poka?.ala s 
tem , če bodo sprejeli dnevni 
red kom un istov  in sociali
stov, o n jem  razpravljali in 
začeli reševati problem e, ki 
so v n jem  nakazani-

Sandra in Francesca pripravljata za veselico »Mlade brieze» pozdravni plakat

Letos v M atajurju  d ru g a  'Mlada brieza,
Beneški otroci spoznavajo svojo deželico, pesmi in nje navade

Novost letošnje « Mlade 
brieze », ki jo  je že drugič 
p rired il štud ijsk i center «Ne- 
diža» je  v tem , da se ni vrši
la v hotelu v Dol. T rbilju , ka
kor lansko leto, am pak v 
šolski avli v M ataju rju  in da 
se je  je  udeležilo mnogo več 
o trok  kot lansko leto iz raz
nih vasi Beneške Slovenije.

Preberim o vsi skupaj, kaj 
je  o «Mladi briezi» napisala 
v «Prim orskem  dnevniku»

dobra poznavalka beneških 
razm er živa Gruden iz Opčin 
pri Trstu.

Pobuda «Mlada brieza» je za nas 
zanimiva z dveh vidikov. Z narod
n o s tn eg a  vidika je  nam reč  p o m em 
ben člen v verigi b en ešk eg a  p re ro 
da, pom em ben  p red v sem  zato, ker 
zajem a šoloobvezno  mladino in jo 
skozi jezikovni pouk in skozi zave
s tn o  spoznavanje  b e n e š k e  s tv a rn o 
st i vključuje v delo b enešk ih  dru
š te v  t e r  pripravlja na bodoče  s a 
m os to jno  raziskovalno in organiza
cijsko delo. S p ed ag o šk eg a  vidika 
pa je «Mlada brieza» zanimiva al-

C I R C O L O  C U L T U R A L E  " R E Č A N "

3° concorso  della 
canzone  delle 
valli del natisone

i

3. senjam  
beneške  

pjesmi

Liessa 12 o t t o b r e  1975

t erna tiva  kolonijam in o troškim  le
tovanjem, ki daje  otrokom  kar naj
več  svobode  in odgovornost i  te r  
vzpodbuja njihovo ustvar ja lnost .

Poleg teča ja  s lo v en sk eg a  jezika, 
ki ga je vodila prof. J a sn a  Hon- 
zak, lektor za s lovenski  jezik na 
sara jevski  univerzi,  t e r  zborovske
ga petja , za ka te reg a  je  poskrbel 
benešk i  sk ladatelj  don Nino Speco- 
gna, so  udeleženci  «Mlade brieze» 
imeli š e  v rs to  drugih de javnost i .

Najmlajše «buhe» ( teg a  imena 
se v e d a  niso otroci dobili zato .  ker 
bi bili nadležni, am pak  sa m o  zato, 
ker so  bili re s  majhni) s e  se v e d a  
niso mogli lotiti zah tevnejš ih  dejav
nosti.  Če je bilo lepo v rem e ,  so  
č a s  izkoristili za kra jše  sp reh o d e ,  
s ic e r  pa so  s e  zadovoljili z veliko 
polo papirja in koša ro  f lumastrov, 
s  kamenčki in lepilom ali pa s  ku
pom gline. Pa tudi za igro s  pri
ljubljeno punčko ali z avtomobilčki 
s o  našli  čas .

«Lisice» in «slaviči» pa so  že 
p revzemali  tudi o dgovorne jše  nalo
ge. Predvsem  so  skrbeli za č a s o 
pis in pridno pripravljali  m atrice .  
Nanje so  prepisovali  svoje  najlep
š e  sp ise  t e r  jih se v e d a  lepo ilustri
rali Pri tem  delu so  pomagali  tudi 
najmlajšim, ki s  svojimi drobnimi 
ročicami se v e d a  niso mogli dovolj 
krepko pritisniti na matrico.  Pa tu 
di prave raziskovalne dejavnost i  so  
s e  lotili, saj so  za č aso p is  pripra
vili kar zemljevid m ata ju rsk eg a  po
dročja  z vsem i ledinskimi imeni.

Največ de la  pa je imela skupina 
«Matajur». Ta je bila tudi tehn ično  
bolje oprem ljena ,  saj so  otroci ho
dili po v a se h  z m agnetofon i  in 
snem ali  v se  m ogoče  stvari,  od p e s 
mi in pravljic do pripovedovanj o 
življenju v p re tek los t i ,  o delu  na 
polju, o s ta re m  poljskem orodju, 
pa tudi o današnjih  problemih 
so v o d en jsk e  doline. P o sn e tek  so  
se v e d a  prepisali  in pretipkali na 
m atr ice ,  tako da je  letošnji  č aso 
pis tudi g lede  tak eg a  gradiva p re
cej  bogat.  Pa tudi svoje v t ise  o 
tem , kar so  doživeli,  so  zapisali in 
objavili. Poleg v se g a  sam o sto jn eg a  
dela  pa so  sev ed a  še  pomagali o- 
sta lim  pri tipkanju,  njihova skrb 
pa je  bilo tudi razmnoževanje  na 
ciklostilu t e r  izdelava večjih plaka
tov, ki bodo pa vsej ver je tnost i

Nadaljevanje na 5. strani
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L’INTERVENTO DEL M.° CHIABUDINI 
AL CONSIGLIO PROVINCIALE Dl UDINE

CORSO Dl INSEGNANTI A PULFERO
O ltre o tta n ta  insegnanti 

del M ovim ento di C oopera
zione E duca tiva  della n o s tra  
regione e di a ltre  p a rti  d ’I ta 
lia hanno  tenu to  a Pulfero, 
neH’u ltim a se ttim ana  di ago
sto, un  corso  au togestito  
p resso  le scuole elem entari.

Il co rso  aveva com e argo 
m ento  la ricerca d’ambiente 
ed h a  dato  m odo di o sser
vare e d iscu tere  tu tti  gli a- 
spe tti pedagogici e d idattic i 
del p rob lem a. I p artec ipan ti 
del corso  residenziale sono 
s ta ti v isita ti dal do tt. Lon- 
dero, d ire tto re  d idattico , e 
dagli isp e tto ri P icot e Cioc
chiatti.

H anno  p a rtec ipa to  anche 
insegnanti delle Valli del

N atisone, che hanno r ip o r
tato  le p ro p rie  p rob lem ati
che, p e r la specifica cono
scenza del p ro p rio  am biente.

In te ressan te  pe r noi la se
ra ta  ded icata  a questi u lti
m i problem i, sia p e r la re la 
zione svolta  dal prof. Paolo 
Petricig  e la presentazione 
del fascicolo « La ricerca 
d ’am bien te  nelle Valli del 
N atisone», che per la  p a rte 
cipazione di persone, in  p a r 
tico lare  alcuni genitori di 
S. P ie tro  al N atisone, e la 
successiva d iscussione di ap
profondim ento .

Il n o stro  auspicio è che 
queste  iniziative vengano 
diffuse a vari livelli.

Pubblichiamo integralmente 
l ’in tervento del Consigliere 
Giuseppe Chiabudini fa tto  in 
occasione del d iba ttito  sul 
programma al Consiglio Pro
vincia le  di Udine.

Noi d issentiam o dagli argo
menti con i quali ha a ffron
tato il problema degli Sloveni 
della Provincia di Udine e il 
nostro pensiero in m erito è 
giustamente in terpretato in 
due le ttere aperte a Chiabu- 
dini di due autorevoli rappre
sentanti delle nostre Valli, 
che pubblichiamo a parte.

Signor  P res iden te ,

Signori Consiglieri,
E' uno  dei prandi pregi della leg 

ge  ch e  disciplina l 'e lezione dei C o n 
siglieri provinciali m ed ian te  la d e 
s ignaz ione  dei collegi unici uno- 
minali è  quello  di ga ran t ire  oltre  
alla ra rp p re se n tan z a  polit ica a n c h e  
quella terr i toriale  nell 'ambito  della 
Provincia. Noi qui sed iam o  sui b a n 
chi contigui od opposti  a  de l ib e 
rare  q u an to  di n o s tra  co m p e ten z a  
consc i  ch e  o g n u n o  di noi ra p p re 
s e n ta  le is tanze  di terri tori  ben  d e 
limitati deila Provincia: è  qui r a p 
p re se n ta ta  la città di Udine, la Car- 
nia,  il Tarvisiano, le Valli del Nati
s o n e  o  Slavia Veneta; la zona  co l
linare, ia p ianura  e  la marina e  nel 
dire così a p p a re  l'unità, ma a n c h e  
il co m p o s ito  m osa ico  di q u e s to  p ic 
co lo  c om pend io  della Natura,  per  
dirla con I. Nievo, c h e  è il Friuli 
s p e s s o  to rm e n ta to  e p ro fo n d am e n 
te inciso da  v icen d e  s to r ich e  s p e s 
so  t rag iche  c h e  ne  h an n o  se g n a to  
il d e s t in o  nei secoli .

Ciò mi c o n s e n te  di fare  a lcu n e  
considerazion i  di o rd ine  p ro g ram 
m atico  ch e  r iguardano  il Collegio 
di S. Pietro al N a t isone  c h e  c o m 
p re n d e  la m agg io ranza  dei Comuni 
delia Slavia Veneta  t ra lasc ian d o  
considerazion i  più genera li  sul p r o 
g ra m m a  in d i sc u ss io n e  per  a v e rn e  
p a r te c ip a to  alla s t e s u r a  c o m e  m e m 
bro  della  C om m iss ione  a  ciò d e s i 
g n a ta  dal mio Gruppo.

Vi so n o  sp in to  a n c h e  dalle  c o n 
s iderazioni di ord ine p ro g ram m atico  
e s p r e s s e  nella se d u ta  di ieri in o c 
c a s io n e  della d ich iaraz ione  di voto 
dal collega Petricig.

E’ e s t r e m a m e n te  pogitivo e  c o m 
menti e  s t a m p a  locale  lo hanno  
rivelato con  so dd isfaz ione  c h e  il 
Collegio di S. Pietro al N a t isone  è 
qui r a p p re se n ta to  dop o  la so s t i tu 
z ione di ieri del cons .  T aro n d o  con 
Petricig, da  ben t re  consiglieri,  f a t 
to  c red o  un ico  e di ciò non p o s s o  
c o m p ia ce rm e n e  p e rc h è  c iò  costi-  
tu rà  uno  st imolo  rec ip roco  a s e m 
pre  meglio o p e ra re  ne ll ' in te resse  
della popolazione.

Ma a q u e s to  pun to  mi se m b ra  
d o v e ro so  p re c isa re  c h e  m en t re  il 
r a p p re se n ta n te  DC e  del PSD so n o  
stati  eletti  a  q u o z ien te  intero, il 
co llega Petricig, cui nulla può e s 
s e re  tolto al prest ig io  pe rsonale ,  
non è  s ta to  e le t to  Consig liere  P ro 
vinciale  p e r  i suffragi riportati nei 
collegio di S. Pietro  al N a t isone  od 
in altri Collegi con  popolaz ione  di 
l ingua s lovena,  ma con  il 20 p e r  
cen to  realizzato nel Collegio di Pa l
m anova  e quindi q u a n d o  sul p r o 
blema spec if ico  già so t to p o s to  al 
vaglio degli elettori  nella c a m p a g n a  
e le t to ra le  a n c h e  dal so t to sc r i t to  il 
C onsig l iere  Petricig  po trà  ra p p re 
s e n ta re  nei termini p roposti  le a s p i 
razioni del non più del 10 per  c e n 
to. Ed è  q u e s to  un t raguardo ,  ri
c onosc iam olo ,  no tevo le  lega to  in 
buona  p a r te  ai p rest ig io  di Petricig  
cui pe rò  fa r iscontro  l 'aum en to  in 
p e rce n tu a le  della D.C. in Comuni 
di p rest ig io  c o m e  S. Pietro. S. Leo
nardo ,  P repo t to  ed il 72 p e r  cen to  
di Pulfero.

Il m aggior  suffragio  o t te n u to  q u in 
di dalla D.C. (54 p e r  cento) fo rse  
mai c o m e  a d e s s o  c o n se g u i to  per  
p rec ise  sce l te  ed indirizzi c h e  c o n 
se n t i s s e ro  un ’ulteriore rinasci ta  d e l 
le Valli del Natisone, mi autorizza  
di chiarire  alcuni punti p ro g ra m m a 
tici r iguardanti  le Valli del Natisone.

Non s to  a dilungarmi su  c a u s e  
e  co lpe  seco la r i  c h e  avevano  re le 
g a to  q u e s t e  popolazioni al limite 
della sopravvivenza  so p p o r ta ta  per  
altro con fierezza e  nobiltà e  d ic ia 
molo pu re  co n  quella  d o s e  di f a ta 
lismo tipica delle  genti  slave. C o n 
dizioni di vita inacettabili  non la 
sc iav an o  altra  sce l ta  ch e  l’e m ig ra 
zione.

E quest i  del re s to  e ra n o  i mali 
della no s tra  m o n tag n a  ch e  In p a r 
te  su s s i s to n o  a n co ra .  S o p ra t tu t to  
nel d o p o g u e r ra  lo sp o p o la m e n to  e

la c o n se g u e n te  d eg rad a z io n e  so c ia 
le hanno  colpito la m on tagna  legati 
a quel più vas to  f en o m en o  c h e  ha 
sp in to  le genti  dei campi v e rso  la 
vita anonim a della città.

Con l’avven to  della Regione a b 
biam o indicato linee e  direttric i di 
in te rven to  portanti  ch e  c o n s e n t i s s e 
ro condizioni di vita civili nella p ro 
pria terra:  posti  di lavoro relativa
m en te  vicini, una viabilità ch e  faci
l i tasse  l 'uscita  da  secoli  di iso la
m en to  e p e rm e t te s se  un oppor tuno  
s f ru t tam en to  delle  r iso rse  turis ti
che,  l’approvvig ionam ento  idrico e 
l’istruzione. Molte di q u e s te  tap p e  
so n o  una realtà  f rutto  del c o o rd in a 
m en to  fra s t a to  reg ione  provicia c o 
munità m on tana  e  comuni e  della 
c o o p era z io n e  di tu t te  le forze  poli
t iche  d em o c ra t ich e  con  la D.C. in 
t e s ta  ch e  ne  aveva l’one re  m agg io 
re. E’ so r ta  la zona  industr ia le  di 
S. Pietro, la Provincia  con  t e m p e 
stività ha realizzato su  d e lega  le 
s t r a d e  tu r is tiche  ch e  si rivelano 
s e m p re  più l 'a s s e  p o r tan te  della ri
n a sc i ta  so c io -eco n o m ica  delle  Valli; 
i giovani f r eq u en tan o  al 100 per 
cen to  le sc u o le  dell’obbligo e  t r o 
vano  facili tazioni pe r  la p r o s e c u 
zione negli studi.

In q u e s to  c o n te s to  trovano  col
lo cam en to  le o p e re  prioritarie  che  
abb iam o  indicato  nel p rogram m a: 
l 'acquedo t to ,  i trasporti ,  l’a s s i s t e n 
za agli hand icappa t i  il d is t re t to  s c o 
lastico.

Ma la m agg io re  istruzione, le mi
gliorate  condiz ioni ai vita hanno  
contribuito  alla n asc i ta  di nuove 
is tanze  al formarsi di assoc iaz ion i  
culturali molte  delle  quali sp in g o 
no alla so luz ione  del problem a e tn i
co. A nche  a q u e s t e  is tanze  sia  pure  
in form a larvata fa c e n n o  il p ro 
g ram m a. P o ss iam o  a n c h e  r icono
s c e re  ch e  al c e n n a to  s ta to  di a b 
ban d o n o  s ia n o  s t a te  a b b a n d o n a te  
q u e s te  popolazioni,  r e lega te  nel lo
ro se c o la re  iso lam ento  (ne p o t r e b 
be ro  fa r fede  a lc u n e  forme a rca ic h e  
del su o  linguaggio) p e r  il loro p a r 
ticolare  m odo  di e s s e r e  e tn ico .  Ma 
non si può  proporre  una  soluz ione  
indicando un ulteriore iso lam ento  
da  quello c h e  ormai è  un c o n te 
s to  co nnatu ra to .

La so luz ione  dei problemi c r e 
d iam o p en s iam o  p o s s a  t rovare  più 
c o n c re ta  realizzazione con una m a g 
giore ap er tu ra  v e rso  la realtà  p ro 
vinciale e  regionale  pur nella d o 
vuta valorizzazione della propria  
genia.

Diciamo ch e  so n o  sintomi e  fer
menti ch e  vanno  valutati  c o n  molta 
a t tenz ione  p e rch è  so n o  i segn i  di 
una r inascita  e  p re sa  di cosc ienza  
d op o  un seco lo  di polit ica liberale 
prima e  fa sc is ta  poi, polit iche a n 
t iregionalis t iche  per  ecce l lenza  ch e  
non c o n se n t iv an o  altre  fo rm e di e s 
s e r e  e  di e s p r e s s io n e  s e  non in 
s e n s o  nazionalis t ico  voluto dallo 
s ta to .

Nell’Italia d e m o cra t ica  c h e  più 
volte  ha p ro c lam a to  la s u a  v o c a 
zione eu ro p e is t ica  d e vono  trovare  
spazio ,  e  lo s a n c is c e  la Costi tuz io
ne  tu t te  le is tanze  e tn iche  e  so n o  
da c o n d a n n a re  le indebite  in te rfe 
renze  e  p ress ion i  più o m en o  pa le 
si in s e n s o  contrario .  Le idee si 
d iba t tono  d iscu ten d o le  non u cc i 
dendole .

Ma non p o ss iam o  d im en t icare  
n e p p u re  i sen tim enti  e  le a sp i r a 
zioni di quanti ,  e  so n o  molti, ch e  
v isse ro  i difficili e  to rm en ta t i  m o 
menti del 43/46 ch e  av reb b e ro  po 
tuto modificare so s tan z ia lm en te  
l 'a s se t to  del terri torio  della nostra  
Provincia. So n o  i sen t im enti  c h e  c a 
ra tter izzarono  la polit ica della D.C. 
e  c h e  ingen e ra ro n o  nella p o p o la 
z ione un p re s s o c h é  to ta le  a n t ic o 
m unism o  vuoi p e r  p rofonda  c r e d e n 
za nei valori religiosi vuoi p e r  l’a t 
t a c c a m e n to  alla nazione  italiana 
mai m e s so  in d iscuss ione .

Detto ciò non p e n so  di in te rp re 
t a re  i sen tim enti  della s t ra g ra n d e  
m aggioranza  dei miei concittadini 
definendoli  ap p ar ten en t i  ad una mi
no ranza  nazionale  s lovena  con  tu t 
to ciò ch e  tale  te rm ine  com por ta .  
Ed è  per  q u e s to  c h e  non c o n c o r 
d iam o con le iniziative legislative 
di Škerk  e  Fortuna  laddove  si p o 
ne una so luz ione  g lobale  al p rob le 
ma della m inoranza  nazionale  s lo 
vena  nella Regione sen z a  c o n o s c e 
re le p ro fonde  d ivergenze  di ordi
ne  s torico ,  politico, l inguìstico che  
dividono gli Sloveni di T ries te  e 
Gorizia con  quelli della Provincia  
di Udine, basti  p e n sa re  c h e  uno 
s loveno  triestino, un res iano ,  un val
l igiano di Pulfero o Lusevera  con 
c a m p o ro ss ia n o  pe r  in tenders i  d e v o 
no  esp r im ers i  in italiano.

Qualora  si tenga  con to  c h e  il t e r 
ritorio provinciale racch iu d e  a n c h e  
una s i lenz iosa  m inoranza t e d e s c a  
e  qua lora  si voglia a cco g lie re  la t e 

si di qua lche  s tu d io so  ch e  c o n s i 
dera  a n c h e  il friulano una m in o ran 
za e tn ica  l inguistica si co m p re n d e  
q u an to  com pless i  s iano  i termini del 
problem a e co m e  ess i  esul ino  d a l
le c o m p e ten z e  dell 'Ente  ch e  s iam o 
chiamati  ad amm inis trare.

Qualsiasi  iniziativa non può c o 
m unque  p re sc in d e re  da  una p re v en 
tiva co nsu l taz ione  a largo raggio 
popolare.

Nè q u e s to  p rob lem a p e r  l’im por
tanza  vitale ch e  ne  può  a s s u m e r e  
può d iven tare  ap p an n a g g io  e sc lu s i 
vo di a lcun parti to  nè  può p r e s t a r 
si a strum entalizzazioni  di sorta .  
Nè infine singoli gruppi ad  a s s o 
ciazioni p o s s o n o  a r rogars i  il dirit
to di e s s e r e  gli unici e  veri in te r
preti delle aspirazioni della p o p o la 
z ione  sp e c ie  q u an d o  le loro p ro 
p o s te  non so n o  s ta te  m e s s e  al v a 
glio di un suffragio  popolare .

S ignor  P res iden te ,
Signori Consiglieri ,

A q u e s to  punto  sarei  ten ta to  a n 
ch 'io  di ch iudere  il mio in tervento  
nella l ingua o meglio nel diale tto  
inculcatomi da  mia m ad re  e  c o m e  
an co ra  risuona p e r  le n o s t re  c o n 
t rad e  e  lo farei in m anie ra  s e n z ’a l
tro più com prensib i le  per  i miei 
concittadin i po iché  p e n so  ch e  n e s 
su n  ab itan te  delle  Valli del N a t iso 
ne c h e  non abbia  s tu d ia to  lo s lo 
v eno  gram m atica le ,  ha po tu to  c o m 
p re n d e re  il sa lu to  rivoltogli dal co l
lega Petricig.

Non lo facc io  non p e rch è  non 
p o s s a  ap p rez za re  ch e  so t to  q u e s te  
volte  p e r  la prima volta sia  ecch eg -  
giato  l’idioma slavo (forse n e an c h e  
Mons. Ivan Trinko primo consig l ie 
re provinciale  del collegio n o n o s ta n 
te  c h e  fo s s e  un forbito  linguista 
l’ha a d o p era to ,  me ne  d o c u m e n te 
rò) non lo facc io  ripeto p e r  un d o 
vere  di co r re t tezza  ve rso  i p r e s e n 
ti, v e rso  i quali devo renderm i s e m 
pre  com prensib i le  ed  in o sseq u io  
ad un rego lam ento ,  non an co ra  m o 
dificato c h e  p rev ed e  in q u e s t ’aula 
l 'uso della lingua nazionale  italiana.

Seminar slovenske  
skupnosti v Ovčji vesi

V soboto 20. in nedeljo 
21. septembra je bil v Ov
čji vesi seminar Slovenske 
skupnosti, katerega so se 
udeležili člani strankinih 
pokrajinskih svetov iz Trsta 
in Gorice, prav tako neka
teri izvedenci na področju 
politike, kulture in družbe
nih ved. Namen seminarja 
je bil, da bi globlje prouči
li stanje znotraj Slovenske 
skupnosti, preverili veljav
nost in aktualnost njenih 
programskih načel ter začr
tali nove smernice za na
daljnje politično delovanje.

Velika zguba za 
kulturno slovenijo

Dne 12. septembra so 
pokopali v Kostanjevici na 
Krki akademskega slikarja 
Toneta Kralja.

Tone Kralj se je rodil 
pred 75. leti v Zagorici pri 
Dobrepolju, na Dolenjskem. 
Bil je vsestranski delavec 
kot nekdanji gotski in rene
sančni mojstri.

Bil je univerzalen ustva
rjalec v slikarstvu na plat
no in steno, v grafiki, ki
parstvu in lesorezu, v knjiž
ni opremi in ilustraciji. V 
55 letih je ustvaril veliko 
del in poslikal na Primor
skem nad 40 cerkva.

Del svoje umetnosti za
sledimo tudi v Beneški Slo
veniji. Med drugim je zelo 
mojstrsko upodobil na ve
likanski oljnati sliki našega 
pesnika Ivana Trinka, čigar 
umetnino hranijo pri Pjer- 
novih na Trčmunu, v druži
ni pokojnika.

Pravijo, da je napravil 
Kralj tudi načrt nagrobne
ga spomenika Ivana Trinka.

N A Š E

B eneški Slovenci, poseb
no tis ti bu j buogi, so zmje- 
ra j težkuo čakali sezono 
(s tag io n i gob. Te buogi n i
so im jeli, d a  bi p ro d a ja li 
sad je , k ro m p irja  darvi, žvi- 
ne in  sena, zatuo  so vedno 
pričakovali dobro  gobno 
ljeto . Z gobam i so zaslužili, 
da so kupili u  hišo use, ka r 
je  bluo po trjebno . Tuole se 
zastopi, če je  bluo dobro 
ljeto . č e  ne, so stisn ili pa 
pas.

U s ta rih  cajtih , tud i p red  
to le zadnjo  uejsko , je  bluo 
p o b ran ih  po Benečiji na  stot- 
ke ku in ta lu  gob. Povjedati 
pa  m uoram o, da jih  n jesm o 
poznali puno sort. N arbu j so 
ble poznane babe, a rdane, li
sice, kostan juke  in  farlinke. 
D anašnji dan poznam o tudi 
druge dobre gobe, ki ras te jo  
po naših  t je j ah, lo tih  in  se- 
nožetah, ka tere  sm o m islili 
p a r  s tarim , da so neužitne al 
p a  celuo strupene.

N arb u o jša  luna za gobe 
p r i nas je  voštna. Učasih 
sm o največ gob p rodali na  
čedadski targ . Sada pa  je 
gob zlo m alo. Ali ne ras te jo

G O B E

vič? M ore bit, da je  takuo, 
a narvečja  kauža je  opušča
n je  našega sveta. Senožeta 
in  lo ti niso počiščeni, oče je 
ni, ne posječeni. U n jih  ra 
ste  velika trava, ta rn je  in  ar- 
bida. U n jih  se gojijo  kače 
in m odrasi, ki se zm jera j 
bu j b ližajo  našim  vasem  in 
hišam .

Donas je  že težkuo dobit 
lepo ardano , ki je postala  
redkuost, a zatuo p rava  spe
cialiteta . N arbuo jše  gobe so 
farlinke, ali «kakuoš», kot 
jih  im enujejo  po nekaterih  
vaseh. To so gobe, ki ras te jo  
ob kostan jev ih  š to rih  in  do
sežejo veliko dim enzijo. 
P red  lje ti so jo  dobili u  D re
ki, ki je teh ta la  24 kg. K adar 
gobar n a jde  eno ta jšno , je 
bu j srečan, ko t k ad a r jagar 
u stre li sarn jaka! So zlo rjed- 
ke, zatuo  so pa še buj do
bre. L jetos, tud i zavojo p u 
no daža, ki je  nalivu cjele 
voštne lune, je b luo rje s  m a
lo gob.

S rečan  je  b iu  F ranko  Vo- 
grič-M ohoru iz G orenjega 
G rm eka, ki je dobiu  farlin- 
ko, ki je  teh ta la  12. kg.

Franco Vogrig iz Gor. Grmeka ponosno kaže gobo farlinko

PLANINSKO DRUŠTVO 
«OBRTNIK» NA OBISKU V

B EN EŠK I SLOVENIJI

V nedjejo , 21. sep tem bra, 
so parš li p lan inci (a lp in isti) 
iz L jub ljane  u našo  Bene
čijo. Tel izlet je  organiziralo  
p lan insko  d ruštvo  «O brtnik» 
iz L jubljane, da bi tud i oni 
spoznali naše lepe k ra je  in 
h ribe. Na m ejnem  bloku jih  
je čakal p redsedn ik  bene
škega p lan inskega društva, 
Joško  K ukovac, ki jih  je  vo
du u  L andarsko  jam o. Auto
bus je  šeu po tem  po savo- 
den jsk i dolini do nove koče 
na M ata ju rju . Od tu  so šli 
p laninci na  vrh. Kosilo je  b i
le nap rav ljeno  v gostilni 
Zuanella v vasi M atajur.

P ozdravni govori so 
p o d črta li u speh  tega izleta, 
bodisi za p lan ince iz L ju
b ljane, ki so željeli ne sam o 
poznati k raje , pa  tud i ku l
tu rn i in političn i položaj Be
nečije, k ako r za nas, ki se 
zares želimo spoznati z b ra ti 
iz o n s tra n  m eje.

P lan insko  d ruštvo  «O brt
nik» je  darovalo  našem u 
p lan inskem u d ru štv u  sliko 
in  še m alo a lp in ističn ih  buk 
vi.

P redsedn ik  našega d ru š t
va se je usem  zahvaliu. Dejau 
je, da  si m i Benečani želi
m o še dosti tak ih  važnih iz
letov.

K osilo se je  končalo s pe
tjem  slovenskih  naro d n ih  
pesm i. Iz M a ta ju rja  je  pe- 
ljau  au tobus p lanince u 
T arčm un. Tu so se na gro
bu  poslovili od našega ve
likega pesn ika  I. T rinka.

L’ordine dei giorno 
unitario . . .

C ontinuazione dalla 1a pag.

In  relazione ai problem i 
delle m inoranze linguistiche 
il p residente  Turello ha rila 
sciato alla conclusione dei- 
d ibattito  sul program m a del
la Provincia di Udine, la se
guente dichiarazione:

«...Un problem a di rilevan
te interesse è sta to  sollevato  
dal consigliere Petricig, e ri
preso poi da Chiabudini e Co- 
mini, che riguarda la tutela, 
salvaguardia e valorizzazione 
delle m inoranze.

La giunta ritiene che il pa
trim onio  di cultura, di tradi
zioni e di lingua dei gruppi 
etnici esistenti nella nostra  
realtà provinciale, debba es
sere salvaguardato e valoriz
zato in tu tte  le sue espres
sioni, com e mezzo per un ar
ricchim ento e crescita civile 
della intera nostra comunità.

A tal fine la giunta dichiara 
la p iù  am pia disponibilità  a 
porre allo stud io  tu tte  le ini
ziative idonee al raggiungi
m ento  dei fin i sopra indica
ti».

La dichiarazione sarebbe 
per noi im portan te  se non 
fosse così generica, in quanto  
parla  sulle m inoranze in ge
nerale: non m enziona specifi
catam ente  la m inoranza slo
vena. Dobbiam o riconosce
re però, che la Provincia di 
Udine ha  fa tto  un passo a- 
vanti nel tra ttam en to  della 
n o stra  p roblem atica slovena.

Speriam o e ci auguriam o 
che alle dichiarazioni segui
ranno  fa tti concreti. Una 
buona occasione e la dim o
strazione di buona volontà 
sarebbe quella di accettare 
l'O rdine del giorno p resen ta
to dai com unisti e socialisti, 
di discuterne il contenuto  e 
di a ffron tare  la soluzione dei 
nostri problem i.

Na seminarju dem okra tičn ih  profesorjev in učiteljev v Podbonescu
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Le Valli dal N a t iso n e  
alla ribalta in C onsig lio  
Provinciale

Giorni fa nelle sedute pro- 
gram am tiche del nuovo Con
siglio provinciale, che vede 
rappresentate le Valli del N a
tisone con tre consiglieri ad
dirittura, si è parlato, com 'e
ra logico, anche delle Valli 
del Natisone. Ne ha parlato  
il consigliere Paolo Petricig 
e anche il consigliere Giusep
pe Chiabudini. La cosa nuova  
è che non si è parlato solo 
della situazione economica, 
ma anche del problem a etni- 
co-linguistico. E ’ un avveni
m ento  che va salutato con 
gioia, m a m erita  alcuni com 
menti.

N ell’assem blea plenaria del 
Clero, il so ttoscritto  si espres 
se chiaram ente, anche se non 
com piutam ente, sulla situa
zione etnica delle Valli del 
Natisone, lim itandosi ad una 
valutazione pastorale del fa t
to. Ora m i viene o fferta  l’oc
casione per aprire il discorso  
anche per quel che riguarda 
il campo stre ttam en te  civile.

E ’ positivo  che il consiglie
re della DC Chiabudini a ffer
m i la peculiarità etnico-lin- 
guistica delle Valli del N ati
sone. B enissim o suona pure 
la richiesta che il problema, 
che ne emerge, (si tra tta  di so 
pravvivenza) venga risolto li
beramente, cioè senza in tru
sioni esterne, dagli interessa
ti, che sarebbero poi gli abi
tanti delle Valli. Queste due 
afferm azioni, che si registra
no la prim a volta a trent'an- 
ni dalla Liberazione, sono e 
devono essere ritenute signi
ficative; come purtroppo è 
significativo ed eloquente il 
grave ritardo con cui vengo
no fatte. Ma siam o dell’op i
nione che questo sarebbe sta
to ancor p iù inarcato, se nel
le Valli non fossero sorte del
le forze, dei m ovim en ti cu ltu 
rali, che hanno costretto  i po
litici a parlare in m odo nuo
vo, anche se fra m olte  circo- 
spezioni sin ta ttiche e politi
che.

E ' m otivo  di particolare  
soddisfazione, visto lo stato  
precario in cui ci troviamo, 
l ’essere riusciti a portare f i 
nalm ente alla ribalta politica 
le nostre richieste non solo 
di ordine economico, ma an
che di ordine etnico-linguisti- 
co. Se i politici ne prendono  
atto, significa che la pressio
ne esercitata e la coscienza 
che l'ha accompagnata, è sta
ta notevole e ben diretta.

A questo punto  però, sul
l'in tervento  del consigliere 
Chiabudini è doveroso fare 
alcune osservazioni critiche. 
Egli si dichiara interprete  
delle aspirazioni dei suoi e- 
lettori, quando afferm a che 
essi non vogliono essere ri
conosciuti come minoranza  
nazionale slovena; per questo  
m otivo respinge pure la pro
posta di legge Fortuna-Skerk, 
presentata a suo tem po in Par 
lamento, e che prevede un u- 
guale tra ttam ento  giuridico  
per gli Sloveni del Friuli-Ve
nezia Giulia. Diciamo subito  
che almeno un elettore non si 
sente ben in terpretato  da lui; 
a questo uno se ne aggiungo 
no tanti altri, di cui non è 
possibile dare l'elenco.

Per passare al concreto, la 
prima difficoltà  che sembra  
risaltare da tu tto  il contesto  
è l'aggettivo «nazionale» ag
giunto al sostantivo  m inoran
za. A questo suono si sono

sem pre rizzati gli orecchi dei 
sospettosi, quasi che nelle 
Valli del Natisone si tram as
se chissà quale m acchinazio
ne ai danni dell’integrità ter
ritoriale dello Stato. La cosa 
è m olto più sem plice e si ri
solve con l'accettazione del 
linguaggio com une in m ate
ria. S ta to  e Nazione non sono 
sinonim i. Nel caso dell’Italia  
e di quasi tu tti  gli Stati, lo 
Sta to  è più articolato della 
Nazione, nel senso che è com 
posto da diverse nazionalità: 
italiana, tedesca, slovena ecc.

Ora il riconoscere una na
zionalità all’interno di uno 
Sta to  non significa pregiudi
carne l’esistenza o m etterla  
in discussione, ma solo fare 
l ’analisi delle sue com ponen
ti, e non di tu tte, evidente
m ente. I  tim ori espressi dal 
Consigliere Chiabudini su 
questo punto  sono largamen
te superflui.

Ma la questione è più soda. 
Le Valli del Natisone o Sla- 
via Veneta, com e si esprim e  
il Chiabudini, sono una m ino
ranza linguistica slovena al
l'interno della Regione e per
ciò deU'Italia. Ora, a meno 
di rinunciare alla logica, alla 
storia e per noi anche alla 
geografia, una m inoranza lin
guistica è l’espressione di li
na m inoranza nazionale, piac
cia o non piaccia. Negarlo, 
sarebbe negare l ’evidenza. 
Non esiste una lingua senza 
un popolo e non esiste un po
polo senza una sua identità.

Se la lingua delle Valli del 
Natisone è lo sloveno, anche 
se in declinazione dialettale, 
la sua nazionalità o identità  
è slovena. Questa nazionalità  
è inserita storicam ente e po
liticam ente nello S tato  italia
no. E anche questo nessuno  
può negarlo.

Allora, in conclusione, in
vece dei soliti tim ori, sareb
be stato m olto  meglio so ffer
m arsi su un tem a che aveva 
già appassionato Mons. Trin- 
ko: le minoranze nazionali 
non sono covo di congiure 
contro l'integrità dello Stato, 
quanto invece ponte  e colle
gamento fra i diversi popoli 
che si incontrano, dividendo
si, alle frontiere. La vocazio 
ne delle Valli è proprio que 
sta e il so ttoscritto  l ’ha sem 
pre sostenuto  assieme ai suoi 
confratelli conterranei: vo
gliamo costitu ire un pun to  di 
unione, di com prensione, di 
fratellanza in questa Europa  
che cerca di com prendersi 
sem pre di più. Gli incontri 
che da cinque anni si fanno  
a Kam enica sono visti da noi 
sacerdoti proprio in questo  
spirito. Ma non vogliamo ri
durre il problem a etnico-lin- 
guistico ad una questione di 
folklore. Siam o d ’accordo 
che i nostri problem i potran
no essere risolti un po' alla 
volta, m a non vogliamo che i 
nostri d iritti siano ricono
sciuti uno alla volta.

Al neo-eletto consigliere 
Chiabudini auguriam o di rea
lizzare bene quanto è stato ap 
prezzato nel suo intervento e 
gli suggeriamo, m odestam en
te, di lasciar cadere l'altra 
parte, perchè non regge ad u- 
na logica valutazione della 
realtà. Auguriamo inoltre a 
lui come agli altri consiglie
ri di lavorare per il benes
sere materiale della nostra  
gente, contribuendo in pari 
tem po, come ha detto  espres
sam ente, alla soluzione dei 
suoi problem i etnico-lingui- 
stici.

d. M arino Qualizza 
(Prof, di Teologia nel Semi
nario  Arcivescovile di Udine)

UN LIBRO DA LEG G ERE

La ricerca
nelle Valli de

Sono forse lontani i tem pi 
in cui la scuola, attraverso  
program m i im posti rigida
m ente ed una condizione au
toritaria, chiusa agli apporti 
am bientali e sociali, negava 
ai valori culturali locali la 
dignitosa convivenza con gli 
orientam enti statali.

Nelle Valli del Natisone, 
dapprim a in form e private  — 
i concorsi M oja Vas, i sog
giorni Mlada brieza, i dopo
scuola dei circoli, eccetera 
— poi (per la verità quasi 
contem poraneam ente) la cul
tura popolare, che com pren
de tra le m anifestazioni vi
tali della Com unità anche la 
lingua locale, ha fa tto  capoli
no nelle classi e nella scuola.

L ’iniziativa partiva dai no
stri insegnanti professional
m ente più qualificati, giova
ni e m eno giovani, grazie al
la loro sensibilità didattica ed 
alla piena integrazione al no
stro tessuto culturale, cui la 
scuola soltanto può restituire  
dignità.

Ora, il centro studi Nediža  
di S. Pietro al Natisone, pre
senta nel m om ento  più giu
sto il m anualetto  «La Ricerca 
d'am biente nelle Valli del N a
tisone» di Paolo Petricig. Le

Iz desne proti levi: Prof. dr. Giorgio Matteucig, 
ing. Fabio Bonini, župan grmiške občine

rag. Aldo Clodig, predsednik Kulturnega društva «Rečan» in
iiiii

note didattiche sono corre
date da esem plificazioni, car
tine toponom astiche, indiriz
zi u tili di associazioni ed al
cuni brani di musica, trascrit
ti da N ino Specogna, mae
stro di canto e raccoglitore di 
brani popolari.

La pubblicazione propone  
agli insegnanti delle Valli, an
che friulani, una funzionale  
rilettura dei program m a del
la scuola m aterna e dell’ob- 
bligo, suggerisce la discus
sione di problem i della ricer
ca negli organi collegiali del
la scuola ed individua nell’in
segnante dem ocratico ed al 
genitore interessato a ll’arm o
nico sviluppo del bambino, il 
proprio interlocutore.

Certo, il carattere del li
bretto  — già presentato dal
l ’autore al corso del M ovimen  
to di Cooperazione E ducati
va a Pulfero  — è esem plifi
cativo: il discorso teorico ri
mane ancora da fare, una vol
ta realizzate esperienze sco
lastiche ed extrascolastiche  
di ricerca e di cultura popo
lare.

Paolo Petricig - La Ricerca 
d'am biente nelle Valli del 
Natisone, pag. 55 - S. Pietro 
al Natisone, 1975.

Muzac. Pet generacij v eni družini:
mala Cristina Frucco (5 mesecev) v naročju marne Celestine. Zraven nje 
so babica Teresina, prababica Serafina in praprababica (89 let) Marija

Mladi s lika rji, ki so b ili po
razdeljeni v tr i podkategorije, 
in s icer do 5., do 10. te r do 
15. leta starosti, pa so se ta
kole uv rs tili: do 5. leta Igor 
Križmančič - diplomo KASTE, 
Jordan Pisani-barvice do 10. 
leta starosti: C ristian Furlan- 
hranilno knjižico Tržaške kre
ditne banke, Manuela Zobec- 
knjigo Slovenija Tržaške kn ji
garne, Roberta Godina-diplo- 
mo KASTE, Valentina Furlan- 
barvice do 15. leta pa M assi
mo Villatora-hranilno knjižico 
Hranilnice na Opčinah, Fabio 
V illa tora knjigo o s lika rjih  naif 
Tržaške knjigarne, Suzana 
Škabar- diploma KASTE ter 
Peter Volk plaketo Tržaške 
pokrajine.

Ostalim  udeležencem s li
karskega natečaja je  Krožek 
KASTAporazdelil diplome-ude- 
ležbe, ki jih  je izdelal Deme
tr ij Cej.

SORGENTE D’ACQUA 
MINERALE A COSIZZA ?
LETTERA DELL’EMIGRANTE G. TRUSGNACH ALLA PRESI
DENZA DELLA GIUNTA REGIONALE

Il so ttoscritto , nato nel Co
m une di San Leonardo del 
Friuli, frazione di Cosizza, e 
residente a Parigi da m olti 
anni, si pregia di portare a 
conoscenza di codesta on. 
Presidenza quanto segue.

E sistono nelle Valli del N a
tisone num erose e reali pos
sibilità per la loro valorizza
zione economica.

Per esem pio, sulla collina 
di fron te  al villaggio di Cosiz
za che fa parte del Comune 
di San Leonardo del Friuli, 
a circa 40 m etri di altezza sul 
livello del fondovalle, esiste 
una sorgente di acqua m ine
rale ferruginosa che nessuno  
sinora ha avuto l'idea di s fru t  
tare. Essa venne scoperta du
rante la guerra del 1915-18 da 
un ufficiale medico di un di
staccam ento del «Genova Ca
valleria» che si trovava in 
quella retrovia del fron te  d i
stante pochi chilometri.

Per la valorizzazione della 
sorgente, esiste evidentem en
te il problem a del finanzia
m ento  che si potrebbe, forse, 
risolvere con la creazione di 
una società anonima, previa  
garanzia della Regione di pa- 
troneggiare l ’im presa con la 
sua autorizzazione ed un ade
guato concorso nelle spese 
d'installazione e della pubbli
cità.

Il so ttoscritto  sarebbe as
sai grato a codesto on. Uffi
cio se volesse fargli conosce
re il suo am bito parere sulla 
possibilità  ed opportunità  di 
concretizzare l'affare. Ne po
trebbero conseguire dei van
taggi notevoli sopra ttu tto  per 
assorbire, almeno parzial
m ente, la disoccupazione nei 
villaggi della zona.

N ell’attesa di venire ono
rato della risposta alla pre
sente, ringrazia in anticipo e 
porge i più deferenti ossequi.

G. Trusgnach

K.A.S.T.A. nam sporoča

USPEL 
EXTEMPORE

Nedeljskega šestega s lika r
skega tekmovanja v Gropadi, 
ki ga je organizirala KASTA 
—  Krožek absolventov slo
venske trgovske akademije v 
Trstu —  se je udeležilo nad 
60 s likarjev te r mladih s lika
rjev. Komisija, ki so jo sesta
v lja li inž. Tombesi, predsed
nik in dr. Rosolin, ravnatelj 
Tržaške letoviščarske ustano
ve, dr. Molea kot predstavnik 
dežele Furlanije-Julijske k ra ji
ne, k ritik  Bambič, s likar Ce
sar te r gdč. Valloppi bodisi 
kot ravnateljica Tržaške kn ji
garne bodisi ko t članica KA
STE, je nagradila dela s lika
rjev: prvo nagrado je dobil
Edoardo Pirusel iz Gorice, in 
sicer zlato plaketo Krožka 
KASTE ter odkupno nagrado 
Tržaške letoviščarske usta
nove, plakete Krožka KASTE 
so dobili še Deziderij Švara, 
Silvano Kaucich in Marino Ma
rine lli, plaketo Tržaške hranii- 
nice je dobil Renato Manuel- 
li, pokal Založništva tržaškega 
tiska je dobil Franko Volk,
nadalje še tr ije  diplom i Krož
ka KASTE, in sicer Robertu 
Kocmanu, G iuli Pacor te r Gae- 
tanu Lesi.
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Lettera  a p e r t a  al cons ig l ie re  
provinciale  Chiabudini G iu sep p e

WMM
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C o n fe sso  di e s s e r e  r im asto  al
q u an to  deluso do p o  aver  letto il 
Tuo in te rven to  al consig lio  provin
ciale. Potrei r ispondere ,  punto  per  
punto ,  a tu t te  le tue  asserzion i ,  mol
te  delle quali da  c irca  30 anni rap 
p re se n ta n o  il cavallo  di battaglia  
pe r  co loro  c h e  in tendono  frenare ,  
in par tico lar  m odo, lo sviluppo etni- 
co-cu l tu ra le  delle  Valli del Natiso- 
ne  o Slavia Veneta ,  pe rò  in tal c a 
so  dovrei sc r iv e re  un libro sul tipo 
di «La g en te  delle  Valli del Nati- 
sone» di don  P a sq u a le  Gujon. Mi 
limiterò a t ra t ta re  b rev em en te  a lc u 
ni punti,  f a cen d o  delle  deb ite  o s s e r 
vazioni.

Mi meraviglio delle  Tue  a s s e r z io 
ni an tisc ien tif iche  a  p ropos i to  del 
diale tto  e  della l ingua degli s lo v e 
ni ch e  vivono in Friuli - Venezia 
Giulia, facendoti  n o ta re  ch e  le tesi 
degli slavis ti  italiani e  s tran ier i  a n 
ch e  di fama in te rnaz ionale  so n o  
co m p le ta m e n te  o p p o s te  alle tue. 
(Cfr. in p ropos i to  il c iclo di c o n fe 
renze  a livello universitario, ten u to  
nel 1973-1974 a S c ru t to  di S. Leo
na rd o  sul dialetto s loveno  della S la 
via Veneta).

Confron tare  i vari dialett i  degli 
sloveni dei Friuli - Venezia Giulia, 
m e t ten d o n e  in r isalto le differenze 
e poi a ffe rm are  ch e  h an n o  p o c o  in 
co m u n e  o  c h e  non a p p a r te n g o n o  al
lo s t e s s o  g ru p p o  linguistico, è  s e m 
p l icem en te  puerile. S e  poniam o, un 
ca lab re se ,  un m arch ig iano  e un p ie 
m o n te se ,  v o les se ro  pa r la re  tra lo
ro fa cen d o  u so  esc lus ivo  dei r i sp e t 
tivi dialetti  italiani, con  molta dif
ficoltà si co m p re n d e re b b e ro ;  tan te  
e  tali sono ,  infatti, le d ifferenze  a n 
c h e  tra i dialetti  italiani c h e  i no 
stri t re  amici,  per c o m p ren d ers i ,  do  
v reb b ero  u sa re  la l ingua letteraria  
Italiana appresa a scuola. In q u e 
s to  c a s o  però  n e s s u n o  si so g n a  di 
a f fe rm are  ch e  i t re  non s ia n o  i ta
liani o c h e  non parlino la lingua 
italiana. Allo s t e s s o  modo, s e  tutti 
gli sloveni ch e  vivono in Italia im
p a r a s s e r o  nelle sc u o le  a n c h e  la lin
g u a  let teraria  s lovena,  si c o m p re n 
d e reb b e ro  pe r fe t ta m en te  tra  di loro 
sen z a  r icorrere  all 'i taliano. S e  Ti 
se rv o n o  delle  de lucidazioni sulla  cu l
tu ra  popo lare  delle  Valli del Nati- 
so n e ,  ch e  non è  nè  ita liana, nè  friu
lana ma s lovena,  allora Ti c o n s i 
glio la lettura della c o n fe ren za  del 
prof. G ae ta n o  Perusini,  e tn o g ra fo  
dell 'univers ità  di Trieste ,  ten u ta  a 
Pulfero nell 'ambito  dei «Kuturni be- 
n ecan sk i  dnevi» (1974-1975).

Una buona  pa r te  del Tuo in ter
ven to  è  d e d ic a to  a d im o s tra re  c h e  
il co llega Petricig  ra p p re se n ta  solo 
il 10 per  c en to  degli elettori  delle 
Valli del N a t isen e  e  c h e  quindi p a r 
la in n o m e  di un «gruppusco lo» .  Tu, 
invece,  a v en d o  o t te n u to  il 54 per  
c en to  dei voti delle  Valli, parli in 
nom e della m agg io ranza  e  « in ter
preti» a modo tuo  i des ider i  e  i

sentim enti  di q u e s ta  m aggioranza .  
P e n so  pe rò  ch e  non tutti  i Tuoi 
elettori Ti abb iano  d a to  c a r ta  b ian 
ca  p e rch è  p o s s a  dire in Consiglio  
provinciale quals iasi  sc iocchezza ,  
lo no, di certo!

Negli interventi preelettorali  eri 
riuscito a c rea re  a t to rno  a Te una 
a tm osfe ra  di fiducia in vasti strati  
degli elettori.  La Tua ap er tu ra  v e r
so  i problemi non solo  econom ici
0  idrici ma a n c h e  e tnico-culturali  
della n o s tra  gen te  lasc iavano  ben 
sp e ra re  in uno sviluppo positivo dei 
p rob lem a della m inoranza n a z io n a 
le s lovena della provincia di Udine. 
Lo sa i?

In ce r te  zone  delle Valli perfino 
alcuni militanti del Tuo s t e s s o  p a r 
tito facevano  p ro p ag an d a  con tro  di 
Te, impauriti  delle  Tue  idee «rivo
luzionarie» e  «progress is te» ,  d ip in
gendoti  c o m e  filoslavo e  invitando
1 simpatizzanti  a non ap p o g g ia re  la 
Tua cand ida tu ra .  Tan te  p e rso n e  h a n 
no  gioito a p p en a  hanno  sa p u to  de l
la tua  e lezione  a consig lie re  p ro 
vinciale  e  anch ' io  con loro. Ora 
tu t te  le sp e ran z e  e  le a spe tta t ive  
ch e  Tu avevi su sc i ta to  si so n o  ri
ve la te  pure  illusioni non a p p en a  
han n o  cozza to  con la realtà  del Tuo 
infelice intervento.

Ho la vaga  im press ione  c h e  il 
Tuo im pegno  p e r  risolvere il p ro 
blema «circa il par tico lare  m odo  di 
e s s e r e  e tn ico-cu ltu ra le  degli ab i ta n 
ti delle Valli del Natisone» (non 
e ra  più sem p lice  dire: degli s lo v e 
ni delle Valli del Natisone?) abbia  
co m e  sc o p o  so p ra t tu t to  la d ifesa  
del folclore locale  e  la c o n s e rv a 
zione, tipo m useo ,  del n o s tro  a rca i 
co linguaggio. Nè io nè altri s iam o 
d ’a cc o rd o  su  q u e s to  pun to  e  voglia
mo ch e  il n o s tro  «dialetto» diventi 
una lingua viva, non re lega ta  solo 
nell’intimità d o m es tica ,  ma in se g n a 
ta nelle sc u o le  statali  e  in posiz io 
ne  non di cen e ren to la  ma di e g u a 
glianza r ispe tto  alla lingua italiana. 
Nè vogliam o c h e  la no s tra  cultura  
si r iduca al sa p o re  della g u b a n a  o 
alla r iesum azione  ed e se cu z io n e  di 
alcuni canti  nos tran i  antichi.

La c a u s a  de ll ' i so lam ento  delle n o 
s t re  Valli, s e c o n d o  Te, dovrem m o 
ricercarla  nel «nostro  particolare  
m odo  d ’e s s e r e  etnico». Infatti «non 
si può p ro p o rre  una so luz ione  (pen
so  ch e  Tu in tenda so p ra t tu t to  la lin
gua  s lovena  in seg n a ta  nelle s c u o 
le) indicando un u lteriore i so lam en
to da quello  ch e  ormai è  un c o n 
te s to  connatu ra le» .  S e c o n d o  la mia 
m o d es ta  opinione, una p e r so n a  ch e  
c o n o s c e  più l ingue ha più p o ss ib i
lità di com unicare ,  più possibilità  
di dialogo, di incontri ed  è  m eno  
so g g e t ta  all’iso lam ento .  Q u e s to  lo 
co m p re n d o n o  p e r fe t ta m en te  i nostri 
valligiani ch e  han n o  dovuto  e m ig ra 
re a l l 'e s te ro  p e r  g u a d ag n a rs i  il p a 
ne. lo mi ch iedo  s e  il n o s t ro  i so 

lam ento  non sia p iu ttosto  frutto  di 
sce l te  e co n o m ich e  sb ag l ia te  e  di 
palesi  discriminazioni nei nostri  c o n 
fronti!

Q uando  r ivendichiamo i diritti n a 
turali ch e  ci s p e t ta n o  in forma de! 
«nostro par tico lare  m odo  d 'e s s e r e  
etn ico», diritti sancit i  dalla C osti
tuzione italiana, dalla Dichiarazione 
universale  dei diritti dell’uomo, s o 
len n em en te  proclamati  dai d o c u 
menti del Concilio Vaticano II e  da l 
le encic l iche  di Papa  Giovanni XXIII 
e  ch e  n e s su n a  au tor i tà  di q u e s to  
m ondo  può negarc i,  non in tend iam o 
r inunciare  allo S ta to  italiano, nè  t a n 
to m en o  tradire  la Patria . I nostri 
sen tim enti  di lealtà  nei confronti  
dello S ta to  italiano li abb iam o  di
mostrati ,  p e n so  a suffic ienza,  e  con 
i fatti, sia  in p a c e  c o m e  in guerra .  
A ppa r tene re  allo S ta to  italiano non 
significa però  r inunciare  alla p ro 
pria lingua m ate rna ,  ai propri usi 
e  costum i o  ai nostr i  diritti ch e  lo 
s t e s s o  S ta to  ci g a ra n t is c e  (finora 
solo sulla car ta ,  pur troppo).  P en so  
ch e  sia  g iunto  a n c h e  il t em p o  dì 
sm ette r la ,  ind icando  in co loro  ch e  
si b a t to n o  per g ius te  e  s a c ro s a n t e  
r ivendicazioni e tn ico-linguis tiche,  
dei potenziali nemici dell’integrità  
dello S ta to  italiano. Insinuazioni di 
q u e s to  tipo so n o  an ac ro n is t ic h e  o 
meglio frutto della fan tas ia  m alata  
di certi  nostalgici,  «e so n o  molti», 
ch e  non h an n o  sa p u to  o  voluto di
m en t ica re  il p a s s a to  a n c h e  se  si 
a m m e t t e s s e  ch e  nel 1943-46 ci f o s 
s e  s t a to  nella no s tra  zona un m o 
vimento  sepa ra t is ta ,  id eo lo g icam en 
te  ben definito.

Oggi,  però ,  ci t roviam o in un cli
ma polit ico del tu tto  differente; c e 
lebriamo il t ren ten n a le  della l ibera
zione, n e s s u n o  si so g n a  di m e t te 
re in d i sc u ss io n e  i confini naz io
nali dell'Italia nella provincia di Udi
ne. Mai c o m e  oggi i confini tra 
l’Italia e  la Jugos lav ia  so n o  stati  
più aperti  (si parla  della frontiera 
più ap e r ta  d 'Europa) ,  mai c o m e  og 
gi i rapporti  tra le regioni conf inan
ti so n o  stati  più cordiali.  Lo s p a u 
racch io  del c am b iam en to  di p a d ro 
ne, ten u to  a r t i f ic io sam en te  vivo per 
30 anni avrà c e r ta m e n te  delle  m oti
vazioni ch e  non è  difficile capire, 
p e rch è  a b b a s ta n z a  ovvie.

Alla fine è  d o v e ro so  fa re  un a c 
c en n o  al « referendum  popolare» 
ch e  Tu ed altri e sp o n e n t i  della DC 
da tem p o  a n d a te  caldegg iando .  Nel 
no s tro  S ta to  ci so n o  aree ,  qua lche  
volta e s ig u e  e  q u a lch e  volta  a b b a 
s tan za  vas te ,  le cui popolazioni p a r 
lano t rad iz iona lm ente  una lingua di
ve rsa  dall’italiano o p p u re  un d ia le t
to c h e  non è  c o n s id e ra to  ita liano 
e  p o ss ie d o n o  c a ra t te r is t ich e  cu ltu 
rali proprie  ed originali. Il leg is la
tore, c o n sc io  so p ra t tu t to  delle ric
ch ezze  e sp re s s iv e  e  culturali che  
a r r icch isco n o  lo S ta to  di cui sono  
portatrici  le m inoranze, ha p e n sa to

b ene  di d ifenderle  e  sa lv a g u a rd a r 
le con  appositi  articoli di legge 
(art. 3 e 6 della Costituzione).

Se quindi, un da to  territorio si 
p re sen ta  con d e te rm in a te  ed  inequi
vocabili  peculiarità  e tn ico-linguisti
che  d eve  e s s e r e  per legge automa
ticamente protetto. Ora, chi e  c o m 
p e ten te  a g iud ica re  se ,  ad es.,  ne l
la provincia di Udine e s ì s ta  o m e 
no una m inoranza  etnico-linguis ti-  
ca s lo v en a?  C e r tam en te  non la p o 
polazione del luogo m ed ian te  re fe 
rendum, (ones tam en te ,  io non c r e 
do  ch e  le n o s t re  popolazioni,  e d u 
ca te  da più di cen t 'ann i  in un cli
ma di e s a s p e r a to  nazionalism o a di
sp rezza re  la propria lingua m ate rna  
e  a r innegare  le proprie  origini, p o s 
so n o  o p e ra re  una sce lta  se re n a  ed 
obiettiva in q u e s to  sen so )  e  n e p 
pure  i politici, ma studiosi  a l ta m e n 
te qualificati  e  com pe ten t i  in e tn o 
grafia,  l inguistica etc . Una volta a c 
ce r ta ta  la p re sen z a  della m inoran 
za nazionale ,  il legisla tore  intervie
ne per legge  d o tan d o  il terri torio  di 
adegua ti  s trum enti  di au tod ifesa  
e tn ico-linguistica.  Solo  a q u es to  
pun to  e n tran o  in sc e n a  i cit tadini 
in te ressa ti ,  i quali in tu tta  libertà 
p o s s o n o  u sa re  o m eno  dei nuovi 
s trum enti  m ess i  a loro d isposiz io 
ne (ad e se m p io  la scu o ia  slovena). 
In q u e s to  m odo  è  da ta  a tutti la 
p o s s  bilità di usufru ire  o m eno  di 
un diritto, se n z a  a lcuna  d isc r im ina
zione. C om e vedi l’istituto del r e fe 
rendum, ch e  può  e s s e r e  valido in 
altri campi, non può e s s e r e  nè p ro 
posto ,  nè  app licato  in q u e s ta  p a r 
t icolare  materia.

A q u e s to  pun to  è  q u an to  mai d o 
v erosa  e  o p p o r tu n a  una d o m an d a  
ch e  non solo io ma molte p e rso n e  
si pongono: p e rch è  la Dem ocrazia  
Cristiana provinciale non ha mai 
voluto pronunciars i  ufficialmente e 
c h ia ram en te  sul problem a della mi
noranza  s lovena  della nostra  p ro 
vincia e, ciò c h e  è  peggio,  p e rchè  
ha lascia to  ad altri partiti il m o
nopolio  della g e s t io n e  del p ro b le 
ma etn ico-linguistico  s loveno  delle 
Valli del N a tisone?

Com e vedi, tanti pass i  del Tuo 
in tervento  non mi so n o  piaciuti.  Po 
sitivo però  mi se m b ra  il fa tto  che  
la prima volta il Consiglio  provin
cia le  sia s t a to  so l levato  e sp re s sa -  
m en te  e da tre  consiglieri (D.C., 
P.C., Movimento Friuli), il p ro b le 
ma delle m inoranze  e tn iche  (slove
na, fr iulana e t ed esca )  della p ro 
vincia di Udine Ti auguro ,  n o n o 
s ta n te  le nostre  d ivergenze , che 
sp e ro  contingenti ,  di lavorare  d is in 
t e r e s s a t a m e n te  p e r  il b e n e s se re  
non solo materia le  ma a n c h e  cu l
turale  della nostra  g e n te  ch e  noi 
p ro fo n d am en te  am iam o  e  al cui s e r 
vizio, chi in un m odo chi in un al
tro,  s iam o  stati  designati .

Don NATALE ZUANELLA  
parroco di Tercimonte

PETJAG

P red  k ra tk em  s ta  se po ro 
čila u  Sv. L jen artu  Sergio 
Ju ssa  iz naše vasi in  E lsa

SV. LJENART

Naš «Coro» je pjeu u 
Palmanovi

U nedjejo , 14. sep tem bra , 
je  n ap ravu  naš «coro» u Pal
m anovi adan  p ru  ljep kon 
cert. š u  je p je t na vabilo 
U.D.I. (U nione Donne I ta lia 
ne), ki so organizira le  sre 
čanje m ed ita lijansk im i in 
slovenskim i ženam i z ljepim  
program om .

Clinaz iz Jesenjega.
M ladem u p a ru  želim o pu- 

no sreče in  veselja  u  skup
nem  življenju.

P redpoldne so se zbrale 
p red  velikim  spom enikom  
pad lih  Slovencev u  G onar
su. Tu s ta  im  je la  p ru  dobra  
govora prof. Petricig  in  na- 
m jestn ik  šindaka G onarsa. 
Sledile so rec itac ije  poezij 
slovenskih in  ita lijan sk ih  an
tifašistov.

Popoldne pa  je  bilo u  Pal
m anovi srečan je  m an jš in 
skih  žena in  deba ta  o n jih  
problem ih . M ed drugim i sta  
govorila M irella Castelli Ca- 
dorin i, odgovorna za d ru š t
vo U.D.I. in p rof. Viljem 
Černo, p redsedn ik  k u ltu rne
ga d ru štva  «Ivan Trinko». 
S rečan je  je  bilo v dvorani 
n ad  «Videm skim i vrati»  in 
tu  so pjeli p jeuci iz Sv. Lje- 
n a rta . Pjeli so slovenske, i ta 
lijanske in  fu rlanske  pjesm i. 
Vodil jih  je M. Osgnach. Za 
usako p jesem  so bli nag ra je 
ni s p risrčn im i aplavzi.

OBVESTILO NOVEGA MATAJURJA
O b v e š č a m o  n a š e  d r a g e  bralke,  da  b o m o  s 
pr ihodnjo  številko odprl i njihovo s tran .  Nas lov  
rubrike bo:  «Ženski svet».  Urejevala jo bo 
naša  Tatjana .  Že zdaj  p ros im o ža sodelovanje!

Na sliki p a r t izan sk i  
pevski z b o r  iz Trs ta ,  ki

V

je n a s to p i l  v Č e d a d u  na 
p ro s lav i  30. le tn ic e  

o sv o b o d i tv e ,  k a t e r o  so  
o rg an iz i ra l i  b e n e šk i  

S lovenc i.  
P ros lava  je lepo  u sp e la .

0  NJEJ BOMO PORO
ČALI V PRIHODNJI 

ŠTEVILKI
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Otroci «Mlade brieze» skrbno poslušajo svojo slovensko učiteljico

nastopati  tudi na pravih javnih pri
reditvah. Zasluga gre sev ed a  p red 
vsem  pevovodji, ki ima poleg sm i
sla  za g lasbo tudi izreden sm ise l  za 
delo z mladino. Ob koncu priredit
ve pa so  se  vsi nasmejali  ob g le
danju filma o lanski «Mladi briezi», 
ko so  bili vsi nekoliko manjši in so  
prvič doživljali take  počitnice.

Laskave pohvalne b e se d e ,  ki jih 
je  o «Mladi briezi» izrekel sovo- 
denjski župan, so  sev ed a  dale  pri
reditvi š e  bolj s lo v esen  in uraden 
pečat,  nagovor prof. Pavla Petrici- 
ga pa je  bil nam enjen  p redvsem  
s ta r še m ,  ki naj bi kot doslej  tudi v 
bodoče s svojimi pripombami in za
mislimi prispevali k čim boljšemu 
uspehu  naslednjih  «Mladih briez».

Ko so  malčki že spali,  so  s e  s t a r 
ši de jansko še  zadrževali v pogovo
ru z organizatorj i in vzgojitelji. Na
smejani obrazi so  kazali njihovo 
zadovoljstvo, z zanim anjem  so  
spraševali  o tem  in onem. Nekoli
ko manj pa so  bili nasm ejani  obra
zi otrok v nedeljo popoldne, ko je bi

lo t reb a  domov in s e  začeti  priprav
ljati na z ače tek  šo lsk eg a  leta. Pa- 
bo ža los t  minila: mnogi s e  bodo še  
naprej shajali v sak  te d e n  v špetr-  
sk em  «Nedižnjaku», kjer bodo lah
ko preživljali nekaj ur  kot na

«Mladi briezi», vsi in š e  drugi pa 
s e  bodo s p e t  srečal i  prihodnje leto 
na tretji  «Mladi briezi», ki jih bo 
s p e t  pripeljala v eno izmed b e n e 
ških dolin, kjer bodo s p e t  odkrili 
nov de lček svoje  ožje domovine.

V M A R I B O R U  U S T A N O V L J E N A  
NOV A  S L O V E N S K A  U NI VE R Z A

V četrtek, 18. septembra, 
so svečano odprli v Mari
boru, ob navzoznosti števil
nih kulturnih in političnih 
predstavnikov, domačih in 
tujih gostov drugo sloven
sko univerzo, ki bo s tisto 
v Ljubljani brez dvoma pri
spevala k nadaljnji bogatit
vi kulturnega in znanstve

nega življenja vseh Sloven
cev ter za vsesplošni raz
voj.

Slovenci smo najmanjši 
narod v Evropi, a smo se 
že zdavnaj približali h kul
turnemu nivoju najbolj ve
likih in razvitih narodov, 
kar izpričuje našo življenj
skost, ne samo po samooh
ranitvi, pač pa tudi celjo po 
vsestranskem napredku.

Danes se ponašamo že 
kar z dvema univerzama.

LETOS V M A T A J U R J U . . . .

PIŠE 
PET AR  
MATAJURAC
K A K U O  S M O  S E  ŽENILI U  S T A R I H  C A J T I H
n .

Drugi dan sem  šu, ku  po 
navadi, tudi jast k  sv. maši. 
D cjerkvi sem  se ogledavu, 
kje zagledam očeta in Jane
zovega nunca. T isti dan ni
sem  nič zastopu, kar je m o
lu in pridgu mašnik. Zagle- 
du sem  tata in Janezovega 
Tinaca. Stala sta blizu spo
vednice in kuhala m ojo  uso
do, m uo j deštin. Erikrat je  
naš pravu te drugem u n jek i 
tu  uha, drugikrat pa Janez 
našemu. Ker je  biu Tinac Ja
nezu buj visok ku m uo j ta
ta, se je m uoru parpregovat, 
da ga je lahko ču, pa tudi 
dlan roke je  postav ju  za uho, 
da m u  ne uteče obedna be- 
sjeda. Sam uo jast sem  vje- 
deu o čem se pogovarjata.

Kadar je jau gospod m a
šnik: «Ite m issa e s t» sta si 
moža dala roko.

«Sada sem  kuhan in pe
čen!» sem  pom islu. Šele ta
krat sem  zm olu očenaš, a ta- 
kuo zvestuo, da še nikdar  
prej ne takuo. Prosu sem  B o
ga, da bi bla Terezija Ijepa, 
pam etna in poštena. Jast, kot 
sem  še povjedu, jo  nišam  še 
poznu. Po kosilu dom a m i je 
jau tata:

«Parpravi se. Bom o šli do 
Zaplotniaka».

«Kaj djelat?» sem  ga po- 
prašu.

«Im am o opravilo u Jane
zovi družini!».

«Vi ali jast?».
«Vsi mi!» je na kratko  

odrjezu.
Do Zaplotnjaka je eno uro 

hoda. Ko sm o paršli pred Ja
nezovo hišo, so nas usi ča
kali. Bino jih  je  puno: oče in 
mati, trije sinovi, dva strica  
in stari nono. Ustopili sm o u 
hišo in se pozdravili. Miza 
je bla pregarnjena. Na nji 
narezan salam, sir, kruh. Na 
sredi m ize pa buče črnega 
vina.

Usedli sm o se okoli mize. 
Ogledavu sem  se, od kod pri
de Terezija, a jo  ni bilo od 
nikoder. Gospodar je natoču

vino in ponudu, kar je bluo 
za jesti na mizi. Naš tata se 
je branu, takuo, od navade.

«Saj ni trjeba. N i dugo od 
tega, ko sm o kosili».

«Pot je duga. Tisto, kar ste  
pojedli, vam  je šlo še dol», 
je  jau gospodar in začeu 
jesti, da nam  da dober uz- 
gled, da nas ne bo Špot za
čet.

N jek i sm o pojedli in po
pili, potle se je  začeu razgo
vor. Začeu je m uo j tata.

«Nu, m islim , da usi veste, 
po kaj sm o paršli. Ptioba ima
m o na žembo!», je  jau in po- 
kazu s parstam  name. Jast 
sem  ratu ves hnadu ardeč, ku  
zdreu peperon.

«Tudi naša čeča je zdrjela  
za moža in dali ji bomo lepo 
doto», je  odguoriu n je tata.

«Saj za doto se m uoram o  
pogovoriti», se je oglasila 
moja mati.

«Naša Terezija ima 35 
arjuh in tarkaj obljeke, da 
ne bo muorla 20 Ijet nič ku 
povat», je odguorila Tere- 
zijna mati.

«Če jih  ima, bo ona spala 
na njih. N am  se gre, kaj bo 
parnesla k hiši, kot doto», je 
začeu glihat m uoj oče brez 
obednega špota.

«Kadar sm o om ožili našo 
M aričko, sm o ji dali za doto  
narbuojšo kravo iz. hljeva in 
povarhu tega sm o ji dali še 
senožet za dvanajst senosje- 
ku», je povjedala moja mati.

«Za tka j stop im o tudi mi. 
Lahko ji plačjam o z blagom, 
lahko z denarjam », je jau Ja
nezu Tinac.

«Dost bi dali u denarju?»  
ga je uprašu m uoj tata.

«En taušent franku», m u  
je odguoriu.

«Dost pa u blagu, u svje- 
tu?».

«Dali bi ji senožet Globo- 
čak, ki vam  puojde prau, saj 
je blizu vaše vasi.

Tudi Globočaka je za 12 
senosjeku. Potle bi ji dali še 
eno kravo», je biu odgovor.

«Potle sm o za kravo in Glo- 
bočak. Denar se lahko ponu- 
ca, sv je t ostane», je m odro  
dodau m uo j tata.

«Kadar sm o poročili našo 
Maričko, sm o tisak pu skar- 
bjeli za ojcet», je jala m oja  
mama.

«Lahko tudi m i napravim o  
takuo», se je oglasila tista, ki 
je use kazalo, da bo ratala 
m oja tašča.

«Zglihano?» - je  uprašu  
m uoj te stari.

«Zglihano», je  odguoriu  
oče Terezije.

Jast sem  se bau, da m e bo 
doletjelo. Sarce m i je tuklo  
ku kladvo. Za use so se zgli- 
hali in jast nisem  še poznu  
tiste, k i bi morala biti m oja  
šena, družica mojega živ lje
nja. Obedan se ni uprašu al 
m i bo ušeč, tudi nje ni upra
šu al ji bom ušeč. Želen sem  
spregovoriti, a glas m i ni teu  
priti iz garla. S tisnu  sem  pe
sti. Potle m i je ratalo, da 
sem  garčavo zarju:

«Pa Terezija, k je  je?».
Usi so se zasmejali.
«Potarpi, potarpi, jo  boš 

že videu», ja jala nje mati. 
Potle se je parblišala vratam , 
od koder so peljale štenge u 
kam bro in jo  parklicala.

«Sada pride», je jala in se 
spet usedenla.

Gledu sem  debelo, ku tele 
čju urata. Težkuo sem  čaku  
in bau sem  se, kada se parka- 
že. Če bi biu šu s parstam  u 
garlo, bi biu o tipu sarce. Te- 
škuo  sem  začeu sapat, ku  da 
bi im eu azmo, naduho. Tro
štu  sem  se, da se parkaže  
Marija Devica in bau, kakor  
da bi se im jela pokazat 
smart.

Naenkrat se parkaže na 
vratih.

Bla je srjednje postave, ne 
majhana, ne velika. Črne la
se je im jela spletene u kite, 
ki so ji  segale do pasu. Tudi 
oči je im jela črne, velike, Ijep

(N adaljevanje prihodnjič)

(Nadaljevanje  s 1. strani)

skupaj z drugim gradivom razs tav
ljeni v Špetru .

Delitev na skupine  se v e d a  ni bi
la s troga ,  saj so  p rece j  č a s a  o- 
troci preživeli vsi skupaj. Skupaj 
so  na p r im er  imeli piknik pod vr
hom Matajurja, nato pa so  s e  m alč
ki ustavili  pri igri, večji pa so  po
gum no osvojili vrh. Prav tako so  
skupaj obiskali  v se  vasi matajur- 
sk e  okolice, kar so  s ta re jš i  s ev ed a  
izkoristili za s re ča n je  in pogovore  
z ljudmi. Tudi s ta ro  km ečko orodje 
in delo  na polju, ki so  si ga og le
dali, je zanimalo vse ,  p redvsem  
pa o troke  iz doline, ki takih stvari 
ne vidijo vsak  dan.

Seveda  tudi vzgojiteljem ni m anj
kalo dela . Ada, Lucija in Lori so 
pridno pom agale  ravnatelju  «Mlade 
brieze» prof. Bepinu C rise tigu ,  pa 
naj je bilo t reb a  pogledati,  če  se  je 
mali dovolj toplo oblekel, ali pa da 
ti večjem u s t rokovna  navodila za 
delo. Sicer pa je  t reb a  povedati ,  da 
so  bili otroci  zelo pridni, saj so  v ed 
no v se  pospravili  za sabo  t e r  celo 
pomagali pri s trežen ju .  Tudi po šoli 
so  nan koncu lepo pospravili  in jo 
počistil i, saj bi ne  bilo prav, da bi 
svojim m ata jurskim  prija teljem pu
stili um azane  klopi.

Krona «Mlade brieze» pa je po
leg časop isa ,  ki ga je  vsakdo  o dne 
sel domov za spomin, zaključna 
prireditev,  ki je bila v petek . O- 
troke, pa tudi s t a r š e  in v aščane ,  
je  poseb n o  zabavala d ramatiz irana 
pravljica o ježu in lisici (licisa je 
bila le tos  otrokom sploh zelo pri
ljubljena, saj skupaj z drugimi ži
vali na s topa  tudi v vrst i  pravljic, 
ki so  jih otroci i lustrirali) .  Igrali so  
se v e d a  nekoliko večji otroci,  zato 
pa so  najmlajši oskrbeli  p r isrčne  
ko s tu m e  iz krep papirja,  obenem  
pa okrasi li  dvorano z raznobarvnimi 
zas tavami.  Pa tudi zbor otrok, ki je 
nastopil  tako sam  kot z zborom 
«Pod lipo» iz Barnasa,  je nek a te re  
tako  navdušil,  da so  predlagali ,  da 
bi lahko že začel od č a s a  do' časa

Nino Spekonja pripravlja na nastop pevski zbor »Mlada brieza»

Župan Peter Zuanella govori na prireditvi «Mlada brieza»

Otroci «Mlade brieze» igrajo dramatizirano pravljico «Jež in lisica
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

GRMEK

KVATARINCA NA 
SV. MARTINU

Igralci «Sardelona» Mario Bergnach, 
Remigio Cernotta in Gabriella Si- 
maz so se usedli h kosilu. Sardelon 
je  zadišal tudi psu, ki je prišel bli
zu «uohat»

M ichele Karlič iz Ošnjega je prišel 
prvi na Sv. Martin. Pot iz Platea do 
vrha je prehodil v 21. minutah

Franc Feletig, Trebežanu je dobil 
medaljo, ker je  «rapresentavu» na 
Sv. Martinu pol v a s i...

Letos se je  K vatarinca  z 
«novim  sv. M artinom » spet 
poživjela.

P ravim o z novim  sv. M ar
tinom , k e r so b ili te  starega  
u k rad li neznani ta tuov i. Za 
k up iteu  novega s ta  n a b ra la  
lansko lje to  d enar Luigi Vo- 
grig iz P la tea  in  R om ano Ca- 
nalaz iz K analaca.

M orebit zatuo, da  bi vi
deli novega sv. M artina, m o
reb it zavoj o pohoda in  ku l
tu rnega  p rog ram a, ki ga je 
o rganizira lo  d ruštvo  «Re
čan», se je  zbralo  n a  varhu  
tega našega h rib a  u  ned  je  j o, 
21. sep tem bra , zarjes  puno 
ljudi.

N ad 100 ljud i se je  udele
žilo pohoda iz P latea  na 
varh  Sv. M artina (950 m  >. 
«Rečan» je  b iu  ob jubu , da 
usak  tisti, ki p ride  p a r  no 
gah na varh , bo dobiu do
b ro  «pastasciuto».

D ajali so tudi m edalje.
Parvo m edaljo  je dobiu 

M ichele Carlig iz Ošnjega, ki 
je  p reh o d u  p o t iz P latea  do 
varha  Sv. M artina u  dobrih  
21. m inu tah . Za tr i m inute  
od zad za n jim  s ta  paršla  
m lada b ra tra  Pio in  Luigin 
Chiabai, U ogrinkna iz Gor. 
G rm eka. K ot n a js ta re jš i ude
leženec pohoda je  dobiu  m e
daljo  V alentin  Vogrig iz Go
ren jega  B rda, s ta r  90 ljet.

K ot največje  skupine pa 
so dobili m edaljo  m ladinci 
iz K osce in  S rednjega. F ra n 
cu Feletiču  — T rebežarju  — 
pa  so dali m edaljo , ker je  za
stopal (rap režen tav u ) pou 
vasi (h išo  na  sam em ).

Potle, ko so pojed li pasto- 
š iu to  ob dobrem  kozarcu  vi
na, so se usi posedli in  gle
dali sm ešno kom edijo  «Sar
delon», ki je  nap isana  u na
šem  jeziku in  so jo  up rizo 
rili M ario B ern jak  iz Petar- 
n jela, Č ernota  Rem igio in 
G abrie la  Sim az iz G orenje 
Kosce. Puno je  b luo sm ieha 
in p loskan ja . Pevski zbor 
«Rečan» je  p.ieu m ed sv. m a
šo in  po m aši na  odpartem . 
Na varhu  in  m ed po tjo  so 
p ro d a ja li m ladinci in m la
dinke dobro  p ijačo

Veselica se je zaključila 
zvečer z m uziko in  plesom  
u Platcu.

PROF. AUGUSTO
LAURETIG GOVORIL O 

ŠOLI U KLODIČU

Na pobudo ku ltu rnega 
d ru štv a  «Rečan» je  b ila  u  so
boto, 20. sep tem bra , zvečer, 
u  M ohorinovi o š ta r iji  konfe
renca  o šo lsk ih  problem ih .

O pom jenu  šuole je  govo- 
riu  prof. A ugust L auretig  iz 
Kosce, š tu d e n tje  in  s ta rš i so 
ga poslušali z velikim  zani
m anjem . Na koncu  so n a 
gradili n jegovo predavan je  
z dolgim  ploskanjem .

Prijatelji v Srednjem se veselijo za Claudiovo «laureo»

SREDNJE

IMAMO NOVEGA 
DOHTORJA

Se je laureu Claudio 
Duriavig iz Dolenjega Tarbja

U zadnji številki Novega 
M ata ju rja  ste bli že dal no 
k ra tk o  veselo novico, a m i
slim , da je p o trje b a  o novem  
d o h to rju  in pom jenu  njega 
lauree n jek i vič povjedat.

C laudio D uriavig je dokto- 
r iru  iz Agronom ije.

U soboto, 13. sep tem bra, 
je  povabu use svoje bližnje 
p a r  j a te lje  n a  večerjo  u  o š ta 
rijo  «Al Fogolar» u  S rednje, 
da b i se poveselili vsi sku 
paj. Im je ti novega d oh to rja , 
je za vse S redn jane  n a  lje- 
pa rječ. Do sada  je b iu  p red  
n jim  sam uo še adan  lau rean  
u  ejelem  našem  kam unu, 
tro štam o  p a  se, da  se jim  
od  sada  n ap re j doložijo še 
drugi.

Od k a r je  začeu univerzi
te tne  štud je , je  C laudio skar- 
beu  saldu  sam  zase. K adar 
je  končal š tud ie  u  Čedadu, 
je  zastopu, da n jega dom ači 
n iso  bli m ogli m u  dost po 
m agat, da bi š tu d iru  nap re j. 
N jega d ob ra  volja  in  d ob ra  
glava s ta  m u  narv ič  pom a
gala, saj je  dobiu  tu d i «pre
salario» od governa. K adar 
je  im eu počitn ice (vacanze), 
ni počivu. H odu  je  d je la t 
kam erier, da  b i n jek i zaslu- 
žu. Takuo je  zaslužu no lepo 
laureo. S ada  je  šu  služit pa  
a lp insk i k lobuk  u  C hiusa
forte .

K ad ar odsluž sudaščino, 
se tro š ta , da  ne bo m uoru  
iti deleč služit za živjet.

Tuole m u zvestuo usi vo
ščim o, zak se usem  n am  hu- 
duo  zdi, ko vidim o o dha ja t 
naše m ladenče.

Michele Qualizza

DOLENJI TARBI

Veliko veselje v Driužovi 
družini

U k ra tk em  ca jtu  je  im jela  
D riužova družina tr i  velike 
praznike.

U soboto, 13. sep tem bra, 
je  s ta re jš i sin  C laudio p raz 
noval s svojo družino  in  s 
svojim i številnim i parijate- 
lji - kot p išem o n a  drugem  
m estu  - svojo laureo.

U to ra k  16. p a  s ta  oče P a
skal in  m am a P ina p razno 
vala s reb am o  poroko  (noz
ze d ’a rgen to ).

K er so puobi že veliki, se 
tro š ta jo  s ta rš i, da  bo jo  m o
gli sada buj počivat. U sobo
to, 20. sep tem bra , se je d ru 
gi sin, M aurizio, poročil u 
G arbagnate  blizu M ilana z 
Albo Fregulia, ki se je tam  
rodila, a je  n jen a  nona Gi
na  Sm uenelova iz P reserja . 
Sada pa se je  n jena  navuo- 
da varn ila  s svojim  m ožam  
u našo  lepo Benečijo.

P rija te lji in  znanci želijo 
celi d ružin i puno  sreče u  ži
vljenju.

Paolo Duriavig

PRAPOTNO
ČELA

Simpatična «šagra» rakov

D anašn ji dan  je  u m odi, 
da  se o rgan iz ira jo  u sjeh  
varst, u s jeh  so rt «šagre»: 
p razn ik  k o s tan ja  (B u m ja k ) , 
šag ra  grozdja, h rušk , gob in 
podobno.

K m alu  bom o p arš li tud i 
n a  šagro  k ro m p irja . N arbuj 
sim patična  p a  je  šag ra  ra 
kov, ki jo  organ iz ira jo  m la
dinci iz č e l (P rap o tn o ). Lje- 
tos so jo  organizira li u  so 
boto , 13. in  nedeljo  14. sep
tem bra . Pekli so rake, p a  tu 
di surove so jedli in  j ih  za
livali s sladk im  vincem . Za 
prebavo, (d a  so jim  šli dol) 
so plesali ob zvokih h a rm o 
n ik  beneških  godcev.

Raki so d ob ra  specialite
ta. E n k ra t jih  je  b luo use 
puno  po naših  po tok ih  in  le
po jih  je  b luo lovit. S ada  pa 
jih  je  m alo. Živijo le po  ti
s tih  po tok ih , ki so deleč od 
vasi. Po potokih , ki grejo 
skozi vasi, so poginili. P ra 
vijo, da so krivi detergenti, 
s k a te rim i pere jo  gvant in 
um ivajo  posodo naše gospo
dinje, k a r se po tem  stjeka  u 
potoke. Ti detergen ti use- 
bu je jo  strupene , sm artnono- 
sne e lem ente  za rake. č e  bi 
tega ne bilo, b i bli lahko tu 
di rak i n aša  tu ris tičn a  a tra k 
cija.

SOVODNJE

MATAJUR

«Mlada brieza» 
poživjela našo vas

K ot pišem o na drugi s tra 
ni našega lista, je o rganiziru  
š tu d ijsk i cen te r «Nediža» 
«M lado briezo» u  M ata ju rju  
za o troke  iz naših  dolin, od 
7. do 14. sep tem bra.

ž e lja  štud ijskega  cen tra  
«Nediža» je, da zbere okuo- 
le «Mlade brieze» zm jera j 
vič naših  o truok , da se m ed 
sabo  spoznajo, m ed sabo 
igrajo , da spoznajo  lepote 
naše deželice, naš jezik, ku l
tu ro , pesm i in naše s ta re  n a 
vade.

L jetos se je  zbralo  okuole 
«M lade brieze» n ad  50 o- 
truok . Bli so dom ačini, veči
na  p a  iz d rug ih  vasi. Živjeli 
in spali so u «Rifugio Civi- 
dale», učili pa  so se u  dom a
či Suoli. Vas je za 8 dni za- 
živjela od telega novega n a 
rašča ja . V asnjan i so pravli, 
da n iso  še n ik d ar im jeli u 
M a ta ju rju  ta rk a j o truok .

U petak , 12. sep tem bra, 
zvečer so pa rp rav li veselico, 
na ka te ro  so parš li s ta rš i 
o truok , pjeuci, godci in  kul
tu rn i ju d je  iz Benečije. Par- 
v ik ra t je  nastop il tud i pev
ski zbor «M lada brieza». U- 
se je  p ru  lepuo pozdravu 
dom ači šindak  P e ta r Zua- 
nella.

ŠPJETAR

DOL. BARNAS

U to rak , 23. sep tem bra , je 
u m arla  u  v idem skem  špita- 
lu Clelia Zanutig, poročena 
B orgnolu tti. N je pogreb je 
b iu  u D olenjem  B arnasu  u 
če ta rta k  ob 10. uri.

SARŽENTA

U sr jedo, 24. sep tem bra, 
nas je  za večno in  na  h itro  
zapustiu  naš drag i vasn jan  
N atale Tom asetig, s ta r  65 
ljet.

N jega pogreb  je  b iu  u če
ta rtak , 25. sep tem bra , u 
Š p je tru . Biu je  zavedan Slo
venec in  pošten  človek. K ot 
takega bom o ohran ili u  več
nem  spom inu. Žalostni d ru 
žini izrekam o naše globoke 
sožalje.

Pod Ažlo so  začeli 
strojiti ejesto

Cjesta, ki pelje  od  ažliske- 
ga križišča, ali iz brezjeh , do 
m osta  čez rjeko  Aborno, je 
b ila  zavojo p lazu  previč caj- 
ta  z ap arta  in  so že usi go- 
darn ja li.

Š tiri kam uni, Sv. Ljenart., 
S redn je , G rm ek in  D reka so 
b li n a rb u j oškodovani. P ro 
m et ( tra fik )  je  b iu  speljan  
po Ažli al pa  skuoze šp je ta r , 
k ar je  b luo zlo nevarno . Zgo
dilo se je tud i nekaj nesreč. 
Mi sm o o teli nevšečnosti 
že p isali in  pub lic ira li fo to 
grafijo  o plazu. P red  k ra t
kem  je  in te rven iru  v Vidm u 
n a  Provinci tu d i konselir 
Petričič. Use je  no m alo po
m agalo, da  so se zganili in 
začeli p o s tra ja t e jesto . S tro 
ške bo p lač ja la  dežela ( re 
g ion i.

Ljudje na Sv. Martinu poslušajo dialektalno komedijo «Sardelon»

Tudi Valentin Vogrig iz Gorenjega Brda je prišel na vrh Sv. Martina. Dobil 
je medaljo kot najstarejši udeleženec pohoda. Ima 90 let

Na Sv. Martinu se je zbrala lepa skupina mladincev iz Srednjega
Na sliki, z leve proti desni: grmiški župan inž. Fabio Bonini, prof. Avgust 
Lauretig in predsednik kulturnega društva «Rečan» Aldo Clodig


